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در یک صد و سی و یکمین جلسه دوره چهارم هیئت رئیسه دانشگاه 

که به میزبانی بیمارستان امیراعلم برگزار شد، بهبود فضای فیزیکی 

و تکمیل ساختمان جدید این بیمارستان به عنوان محوری ترین 

موضوع این جلسه، موردبررسی و توجه قرار گرفت.

در جلسه هیئت رئیسه دانشگاه که صبح روز پنج شنبه 15 مهر 

سال 95 در بیمارستان امیراعلم برگزار شد، دکتر جعفریه رییس 

بیمارستان، با ارائه گزارشی از وضعیت کلی این مرکز آموزشی و 

درمانی، به تبیین نقاط قوت، نقاط ضعف، چالش ها و درخواست های 

بیمارستان از هیئت رئیسه دانشگاه پرداخت.

در ادامه، معاونین و روسای بخش ها به بیان مسائل و انتظارات 

دانشگاه،  هیئت رئیسه  اعضای  و  پرداختند  امیراعلم  بیمارستان 

بیمارستان  ارتقای وضعیت  برای  را  نقطه نظرات و راهکارهایی 

بیان داشتند. در پایان جلسه نیز طبق روال معمول سایر جلسات 

هیئت رئیسه، رییس دانشگاه ضمن بررسی مهم ترین موضوعات 

و محورهای مطرح شده، به جمع بندی این موضوعات پرداخت.

Á گزارش رییس بیهارستان امیراعلم
رییـس بیمارسـتان امیراعلـم، ضمـن معرفی بخش هـای قدیم 

جلسه هیئت رئیسه دانشگاه به میزبانی بیمارستان امیراعلم برگزار شد 

روند رو به رشد سطح رضایتمندی بیماران 
در بیمارستان امیراعلم
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و جدیـد، بـا بیـان تعـداد تخت هـای ایـن بیمارسـتان گفـت: 

ایـن بیمارسـتان دارای 350 تخـت مصـوب، 228 تخـت فعال 

و 39 تخـت ویـژه اسـت. همچنیـن ضریـب اشـغال تخـت در 

سـال 94، 72 درصـد و در شـش ماهه نخسـت سـال 95، 74 

درصـد بوده اسـت.

دکتر جعفریه از راه اندازی دو رشته جدید شامل فلوشیپ حنجره 

و فلوشـیپ لاپاروسـکوپی برای اولین بار در بیمارستان خبر داد 

و در ادامـه افـزود: این بیمارسـتان دارای 49 عضـو هیئت علمی 

اسـت کـه از این تعـداد، 31 تن تمام وقـت جغرافیایی هسـتند. 

همچنین تعداد کارکنان پرستاری بیمارستان، 230 و تعداد کل 

کارکنان بیمارسـتان 686 تن اسـت. مجموع تعداد دانشجویان، 

اینترن ها، دسـتیاران و فلوشـیپ ها نیز به 116 نفر می رسـد.

وی با اشاره به افت تعداد ویزیت ها و اعمال جراحی بیمارستان، 

بـه مهم تریـن دلایل این امر اشـاره کـرد و گفت: تعطیل شـدن 

دی کلینیک های بیمارسـتان، خروج برخی اسـاتید از تمام وقت 

جغرافیایـی، عـدم جـذب نیـروی جدیـد تمام وقـت، جابجایـی 

بخش هـا و اتـاق عمـل گـوش و حلـق و بینـی، عـدم همـکاری 

پزشـکان مـاده 88 قبلـی و عـدم ثبـت دقیـق فرآینـد پذیـرش 

توسـط کاربـران ازجمله این دلایل اسـت.

دکتر جعفریه به بیان وضعیت آموزشی و پژوهشی بیمارستان 

پرداخت و با اشاره به فعالیت های مرکز تحقیقات گوش و حلق 

و بینی گفت: این مرکز با چاپ 276 مقاله و به تصویب رساندن 

107 طرح تحقیقاتی، اهداف مختلفی را دنبال می کند که ازجمله 

آنها اصلاح ساختار درونی دپارتمان گوش و حلق و بینی و ارتقای 

کیفیت و کمیت پژوهش ها است.

وی با اشاره به روند رو به رشد سطح رضایتمندی بیماران از 77 

درصد در سال 93 تا 84 درصد در تابستان 95 گفت: در این 

بیمارستان اقدامات متعددی در زمینه رعایت اخلاق حرفه ای انجام 

می شود که البته هرچقدر در این مسیر تلاش کنیم، کم است.

رییـس بیمارسـتان امیراعلـم، بـا بیـان رونـد تدویـن فارماکوپه 

ایـن بیمارسـتان، مـوارد عوارض دارویـی را در این مرکز بسـیار 

کـم دانسـت و در ادامـه با اشـاره بـه اقدامات صـورت گرفته در 

خصـوص مصـرف منطقـی دارو، از کاهـش هزینـه قابل توجه در 

ایـن زمینه خبـر داد.

اشاره به تراز مالی مثبت بیمارستان و برنامه بهسازی و نوسازی 

آینـده این مرکز، بخش دیگری از گزارش دکتر جعفریه بود.

وی در ادامـه بـا اشـاره بـه گسـتردگی پـروژه ساخت وسـاز در 

محـل سـاختمان قدیـم گوش و حلـق و بینی و تبدیل قسـمت 

وسیعی از بیمارستان به کارگاه ساختمانی، بر لزوم سرعت کار و 

همراهی سـتاد دانشـگاه در جهت تسریع برخی امور تأکید کرد.

اسـتهلاک و خرابـی بیش ازحد لوازم، مکان یابـی برای واحدهای 

پاتولـوژی، کارگاه تمپـورال، داروخانـه سـرپایی و  ادیومتـری، 

حراسـت در روند ساخت وسـاز سـاختمان گوش و حلق و بینی، 

هدررفـت نیـروی برخـی از بخش هـا با توجـه به تعـداد تخت و 
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لزوم افزایش تخت ها و نداشتن بخش جراحی پلاستیک ازجمله 

چالش هـا و معضلاتـی بـود کـه در گـزارش رییـس بیمارسـتان 

به آن اشـاره شد.

همچنین در این گزارش، تسـریع خدمـات پاراکلینیک، حمایت 

و ایجاد شـرایط لازم در زمینه توسـعه فضای فیزیکی و افزایش 

تخت هـای بیمارسـتانی و تجهیـزات، همـکاری کمیتـه اخـلاق 

پزشـکی دانشـگاه و بیمارسـتان در جهـت برگـزاری کارگاه های 

آموزشـی، سـاخت اورژانـس اسـتاندارد و همـکاری در جهـت 

جـذب هیئت علمـی در رشـته های موردنیـاز به عنـوان انتظارات 

بیمارسـتان از سـتاد دانشـگاه مطرح شد.

Á  فعلى، پاسخگوی نیازهای محیط فیزیکى 
بیهارستان نیست 

دکتر جعفریان، رییس دانشـگاه، بابیان اینکه در طول یک سـال 

گذشـته هیئت رئیسـه دانشـگاه ضمن حضور در واحدهای اصلی 

دانشـگاه شـامل دانشـکده ها و بیمارسـتان ها در جریان گزارش 

ایـن واحدها قرار گرفته اسـت گفت: برنامه چهارسـاله دانشـگاه 

دارای اجزایـی بـود کـه بـر اسـاس آن معاونت هـا و دانشـکده ها 

بـه برنامه ریـزی پرداختنـد. در ایـن میـان بـا توجـه بـه بزرگی 

طـرح بـزرگ تحـول نظـام سـلامت کـه در بیمارسـتان ها اجـرا 

می شـد، مبنـای برنامه ریـزی بیمارسـتان ها را اجـرای این طرح 

قـرار دادیـم کـه در بیمارسـتان امیراعلـم، ایـن برنامـه تکمیـل 

بود. سـاختمان جدید 

وی وقت گذاری و تسلط رییس بیمارستان امیراعلم و مسئولان 

و روسـای بخش ها را سـتودنی خواند و با اشـاره بـه ویژگی های 

ایـن مرکـز گفـت: بیمارسـتان امیراعلـم عـلاوه بـر آنکه سـانتر 

گوش و حلق و بینی در کشـور اسـت، ازلحاظ مراجعات مردمی 

موقعیت خاصی دارد. ویژگی بعدی بیمارسـتان، انسـجام درونی 

آن اسـت که به دلیل بزرگ نبودن بیمارسـتان اسـت. همچنین 

 Under جایگاه ویژه بیمارسـتان امیراعلم در آموزش دانشجویان

Graduate و ارتبـاط خـوب آن بـا دانشـکده پزشـکی از دیگـر 

خصوصیات آن اسـت.

دکتر جعفریان با بیان اینکه حفظ فعالیت و کارکرد بیمارستان 

امیراعلم برای 20 تا 30 سال آینده، نیازمند اقدامات اساسی است 

گفت: با محیط فیزیکی فعلی و مساحت موجود، هر برنامه ای در 

بیمارستان امیراعلم حداکثر تا 15 سال آینده جواب می دهد. با 

توجه به این مسئله، برای راه اندازی زودتر ساختمان جدید این 

بیمارستان باید همت کنیم چراکه با این کار، بخشی از بار مراجعات 

در آنجا حل می شود. در این میان باید ببینیم که بهترین استفاده 

از امکانات آنجا چطور میسر می شود.

وی در رابطـه با کمبود هیئت علمی در بیمارسـتان گفت: جذب 

اعضـای جدیـد هیئت علمـی بایـد بـر اسـاس نقشـه باشـد و به 

جـزء این چـاره ای وجود نـدارد. در این میـان محدودیت صدور 

مجـوز بـرای جـذب اعضـای جدیـد را نیز بایـد موردتوجـه قرار 

دهیـم. نکتـه مهـم دیگـر آنکـه از انجام خدمـت نسـبتاً جنرال 

تـا پیچیـده، در حـال عبـور از فـاز گذار هسـتیم که بایـد برای 

آن آماده باشـیم.

رییس دانشگاه خواستار برگزاری جلسات مشترک روسای بخش ها 

با مسئولان بیمارستان شد و گفت: راه حل بسیاری از مسائل و 

مشکلات بیمارستان باید در این جلسات یافته شود.

وی جنرال بودن بیمارستان را کلید موفقیت آن خواند و گفت: 

بیمارستان جنرال همه نیازهای ما را پوشش می دهد و در حال 

بیمارستان تک تخصصی جدید  دنیا  در هیچ کجای  حاضر، 

تأسیس نمی شود. درعین حال در هر بیمارستانی باید دو تا سه 

رشته برجسته تر از سایر رشته ها و تخصص ها باشد. در بیمارستان 

امیراعلم نیز باید به حفظ جایگاه بخش توانمندی مانند گوش و 

حلق و بینی کمک کنیم.

را  بیمارسـتان  مسـائل  و  چالش هـا  بیـان  جعفریـان،  دکتـر 

نشـانه زنده بـودن آن دانسـت و گفـت: بایـد توجـه کنیـم کـه 

محیط فیزیکی فعلی، پاسـخگوی نیازهای بیمارسـتان نیسـت. 

درعین حـال نبایـد در ایـن حیطـه به صـورت نامتقـارن حرکت 

کنیـم. به عنوان مثـال در بحـث فضـای آموزشـی، دسـت بـه 

ایجـاد بخـش بزنیم درحالی کـه پاویون و سـایر امکانات رفاهی 

دسـتیاران وجود نداشـته باشـد.

وی جذب هیئت علمی برای انجام فعالیت های درمانی از طریق 

ماده 88 را در بیمارستان امیراعلم بدون اشکال دانست و در ادامه 

با اشاره به بحث واگذاری ها، خواستار دقت و توجه بیمارستان 

برای جلوگیری از حواشی این کار شد.

دکتر جعفریان مهم ترین عامل در تعیین جایگاه اجتماعی گروه 

پزشکی را عملکرد خود این گروه دانست و گفت: اگر بیماران از 

پزشکان و کادر درمانی رضایت داشته باشند، مشکلی در حفظ 

این جایگاه به وجود نمی آید. 

میزبانی دانشکده توان بخشی از هیئت رئیسه دانشگاه

مسئولیت پذیری در بیمارستان ها کلید ترقی 
دانشکده توان بخشی است


